

النشرة اليومية للاتحاد **UAC DAILY MONITOR**

22 شباط (فبراير) 2024 نشرة يومية إلكترونية تصدر عن اتحاد الغرف العربية

Saudi Arabia's Trade Balance Surplus Records 39 Billion

Data from the Saudi General Authority for Statistics showed a decrease in merchandise exports by 9.7 percent in December 2023, to about 98.5 billion riyals, compared to about 109.1 billion riyals in December 2022.

Petroleum exports decreased by 15.8 percent (equivalent to about 13.5 billion riyals), to 72 billion riyals in December 2023, compared to about 85.5 billion riyals in December 2022. While non-oil exports (including reexports) recorded an increase of 12

percent to reach 26.5 in December 2023, compared to 23.6 billion riyals in December 2022.

The trade balance surplus reached about 39 billion riyals in December 2023, compared to 44 billion riyals in December 2022, a decrease of 11.4 percent.

Source (Al-Arabiya.net Website, Edited)

فائض الهيزان التجارئ في السعودية يسجل 39 وليار ريال

أظهرت بيانات الهيئة العامة للإحصاء السعودية، انخفاض الصادرات السلعية بنسبة 9.7 في المئة في شهر ديسمبر 2023، إلى نحو 98.5 مليار ريال مقارنة بنحو 109.1 مليار ريال في ديسمبر 2022.

وانخفضت الصادرات البترولية بنسبة 15.8 في المئة (ما يعادل نحو 13.5 مليار ريال)، إلى 72 مليار ريال في ديسمبر 2023، مقابل نحو 85.5 مليار ربال في ديسمبر 2022. في حين سجلت الصادرات غير البترولية (تشمل إعادة التصدير) ارتفاعاً بنسبة 12 في المئة لتصل إلى26.5 مليار ريال في ديسمبر

2023، مقابل 23.6 مليار ريال في ديسمبر 2022.

وبلغ فائض الميزان التجاري نحو 93 مليار ريال في ديسمبر 2023، مقابل 44 مليار ريال في ديسمبر 2022، بانخفاض 11.4 في المئة. المصدر (موقع العربية. نت، بتصرّف)

■ Bitcoin's Market Capitalization Exceeds A Trillion Dollars

Bitcoin has surpassed" the trillion dollar mark, while the cryptocurrency market has reached the edge of two trillion dollars.

Bitcoin's value has more than tripled to \$52,000 since November 2022. That year was marked by the prominent internal collapse of the FTX cryptocurrency exchange, which led to liquidity crises in several small cryptocurrency companies.

Bitcoin's market value reached over a trillion dollars for the first time since its peak in 2021. In contrast to traditional

currencies, the supply of bitcoin is limited and is expected to peak in 2140.

Source (Al-Arabiya.net Website, Edited)

القيهة السوقية لـ "بيتكوين" تتجاوز تريليون دولار

تجاوزت عملة "بيتكوين" مستوى تريليون دولار، في حين بلغ السوق الإجمالي للعملات المشفرة حافة تريليوني دولار.

وتضاعفت قيمة "بيتكوّين" بأكثر من 3 أضعاف لتصل إلى52000 دولار منذ نوفمبر 2022. وقد تميز ذلك العام بالانهيار الداخلي البارز لبورصة العملات المشفرة FTX، مما أدى . إلى حدوث أز مات سيولة في العديد من شركات العملات المشفرة الصغيرة.

المسلول المستعميرة. ووصلت قيمة "بيتكوين" السوقية إلى ما يزيد عن تريليون دولار للمرة الأولى منذ ذروتها في عام 2021. وعلى النقيض من العملات التَّقليديةُ، فإنّ المعروض من عملة "بيتكوين"

محدود ومن المتوقع أن يصل إلى ذروته في عام 2140.

المصدر (موقع العربية. نت، بتصرف)

Vietnam Is Poised To Become the Fastest-Growing Wealth in the Next Decade

report by global information firm New World Wealth and immigration and investment consultancy Henley & Partners shows that Vietnam is expected to experience the largest rise in wealth growth over the next decade, cementing its position as a global manufacturing hub. India will take second place with wealth expected to grow by 110 percent.

According to the report, Vietnam is expected to see a 125 percent increase

in wealth over the next ten years. This would be the largest expansion of any country's wealth in terms of GDP per capita and millionaires. Vietnam is an increasingly popular manufacturing base for multinational technology companies, automotive, electronics, apparel and textiles.

Source (Al-Arabiya.net Website, Edited)



"فيتنام" ورشحة لتصبح النسرع نووا في الثروة خلال العقد الوقبل

أظهر تقرير صادر عن شركة معلومات الثروة العالمية New World Wealth، وشركة استشارات الهجرة والاستثمار & Henley Partners، أنّه من المتوقع أن تشهد فيتنام أكبر ارتفاع في نمو الثروة خلال العقد المقبل، لتعزز مكانتها كمركز عالمي للتصنيع. في حين سوف تحتل الهند، المركز الثاني مع توقع نمو الثروة بنسبة 110 في المئة.

ووفق التقرير من المتوقع أن تشهد فيتنام زيادة بنسبة 125 في المئة في الثروة خلال السنوات

العشر المقبلة. وسيكون هذا أكبر توسع في ثروة أي بلد من حيث نصيب الفرد من الناتج المحلى الإجمالي وعدد أصحاب الملايين. وتعدّ فيتنام قاعدة تصنيع ذات شعبية متزايدة لشركات التكنولوجيا المتعددة الجنسيات والسيارات والإلكترونيات والملابس

المصدر (موقع العربية. نت، بتصرّف)

Gold Rises on Dollar Weakening and Middle East Tensions

Gold prices rose on Thursday, supported by a weaker dollar and escalating tensions in the Middle East. Investors await more U.S. economic data that could provide clues on the Federal Reserve's next steps for interest rates.

Spot gold rose 0.1 percent to \$2,026.7 an ounce. U.S. gold futures rose 0.1 percent to \$2,036.9 an ounce.

On the other hand, the dollar index

extended losses for the fourth consecutive day, increasing the attractiveness of the yellow metal priced in the US currency to overseas buyers.

Source (Al-Sharq Al-Awsat Newspaper, Edited)

الذهب يرتفع بدعم من تراجع الدولار وتوترات الشرق الأوسط

ارتفعت أسعار الذهب، اليوم الخميس، مدعومة بضعف الدولار وتصاعد التوترات في الشرق الأوسط. بينما يترقب المستثمرون مزيداً من البيانات الاقتصادية الأميركية التي قد توفر مؤشرات على الخطوات التالية لمجلس الاحتياطي الاتحادي (البنك المركزي الأميركي) لأسعار الفائدة.

وزاد الذهب في المعاملات الفورية 0.1 في المئة إلى 2026.7 دولار للأوقية (الأونصة). وصعدت العقود الأميركية الأجلة للذهب 0.1 في المئة إلى 2036.9 دولار للأوقية.

في المقابل واصل مؤشر الدولار خسائره لليوم الرابع على التوالي، مما يزيد من جاذبية المعدن الأصفر المسعر بالعملة الأميركية للمشترين في الخارج.

المصدر (صحيفة الشرق الأوسط، بتصرّف)



The International Monetary Fund expected the Moroccan economy to grow by 3.5 percent in the medium term, driven by investments after output accelerated last year thanks to a recovery in domestic demand and a boom in exports.

According to the Fund, strong domestic demand would gradually lead to a widening of the current account deficit, approaching three percent of the gross domestic product. He expected inflation to continue to decline gradually as pressures on commodity and food prices ease.

The Fund described Morocco's current monetary policy as "appropriate" in light of the decline in inflation. Noting that as inflation continues to decline, the Central Bank of Morocco must resume the shift to an inflation-targeting framework.

Source (Al-Sharq Al-Awsat Newspaper, Edited)

صندوق النقد الدولي يتوقع نهو اللقتصاد الهغربي 3.5 في الهئة

توقع صندوق النقد الدولي نمو الاقتصاد المغربي 3.5 في المئة على المدى المتوسط مدفوعاً بالاستثمارات، وذلك بعدما تسارع الناتج في العام الماضي بفضل انتعاش الطلب المحلي وازدهار الصادرات.

وبحسب الصندوق فإن من شأن الطلب المحلي القوي أن يؤدي تدريجياً إلى اتساع عجز الحساب الجاري مقترباً من ثلاثة في المئة من إجمالي الناتج المحلي. وتوقع أن يستمر التضخم في التراجع التدريجي مع انحسار الضغوط على أسعار السلع الأولية

ووصف الصندوق السياسة النقدية الحالية في المغرب بأنها "مناسبة" في ضوء تراجع التضخم، يتعين على البنك المركزي المغربي أن يستأنف التحول إلى إطار استهداف التضخم.

المصدر (صحيفة الشرق الأوسط، بتصرّف)

Pessimistic Outlook for German Economic Growth In 2024

The German government expects the economy to grow 0.2 percent this year, well below a previous forecast of 1.3 percent, as hopes for a quick recovery are dimmed by weak global demand, geopolitical uncertainty, and continued high inflation.

Europe's largest economy contracted 0.3 percent in 2023 and there are high expectations that it will enter another technical recession in the first quarter of this year.

According to government forecasts,

the German economy still finds itself in turbulent waves at the beginning of the year. The government included high inflation rates and the resulting decline in purchasing power among the challenges facing the German economy, as well as geopolitical crises and high-interest rates.

Source (Al-Sharq Al-Awsat Newspaper, Edited)



🗕 توقعات وتشائهة لنوو الاقتصاد الألهاني في 2024

توقعت الحكومة الألمانية أن ينمو الاقتصاد 0.2 في المئة هذا العام، وهو ما يقل كثيراً عن توقعات سابقة بنمو 1.3 في المئة، مع تضاؤل الأمال في تعاف سريع بسبب ضعف الطلب العالمي والضبابية الجيوسياسية واستمرار ارتفاع التضخم.

وانكمش أكبر اقتصاد في أوروبا بنسبة 0.3 في المئة في 2023، وهناك توقعات كبيرة بأنه سيدخل في ركود فني آخر في الربع الأول من العام الحالى.

وبحسب توقعات الحكومة لا يزال الاقتصاد

الألماني يجد نفسه في موجات مضطربة في بداية العام. وأدرجت الحكومة معدلات التضخم المرتفعة، وما ينتج عنها من تراجع في القوة الشرائية، ضمن التحديات التي تواجه الاقتصاد الألماني، فضلاً عن الأزمات الجيوسياسية، وارتفاع أسعار الفائدة.

المصدر (صحيفة الشرق الأوسط، بتصرف)

■ Emerging Economies Need Super-Fast Growth

The World Bank noted that rising borrowing costs "make a breakthrough" in the need for developing countries to stimulate sluggish economic growth. This comes as international bond sales from emerging market governments hit an all-time high of \$47 billion in January. Emerging economies with less risky debt, such as Saudi Arabia, Mexico, and Romania, came out on top. However, some riskier debt issuers are starting to turn to the markets with higher yields. Kenya

 \mathbb{W} O R L D B A N K عند 47 مليار دولار في يناير/ كانون الثاني.

recently issued new international bonds with yields of more than 10 percent, a ratio that experts often consider difficult to afford when borrowing.

Source (CNBC Arabia Website, Edited)

أكبر اقتصاد في أفريقيا يواجه أزوة.. تدمور العولة وارتفاع التضخو

جديدة بعائد يفوق 10 في المئة، وهي النسبة التي غالباً ما يعد الخبراء تخطيها عند

بو اجه اقتصاد نبجير با و احدة من أسو أ أز ماتها الاقتصادية منذ سنوات، مع اقتراب معدل التضخم السنوي من 30 في المئة وتدهور العملة في حالة السقوط الحر. الأمر الذي أثار الغضب و الاحتجاجات على مستوى البلاد. وسجلت العملة النيجيرية أدنى مستوى جديد على الإطلاق مقابل الدولار الأميركي في كل من أسواق الصرف الأجنبي الرسمية والموازية، حيث انخفضت إلى ما يقرب من 1600 مقابل الدولار في السوق الرسمية من حوالي 900 في بداية العام. وتخطط الحكومة الفيدرالية لجمع ما لا يقل

اللقتصادات الناشئة بحاجة إلى نهو فائق السرعة

نوه البنك الدولي إلى أن ارتفاع تكاليف

الاقتراض "يحدث طفرة" في حاجة الدول

النامية إلى تحفيز النمو الاقتصادي المتباطئ.

يأتى ذلك مع تسجيل مبيعات السندات الدولية من

حكومات الأسواق الناشئة مستوى غير مسبوق

وجاءت في الصدارة اقتصادات ناشئة ديونها

من الأقل مخاطرة مثل السعودية والمكسيك

ورومانيا. لكن بعض مصدري الديون الأكثر

مخاطرة بدأوا في اللجوء للأسواق بطرح عوائد

أعلى. فقد طرحت كينيا مؤخراً سندات دولية

المصدر (موقع CNBC Arabia، بتصرّف)

الاقتراض أمراً يصعب تحمله.

عن 10 مليارات دولار لتعزيز سيولة النقد الأجنبي وتحقيق الاستقرار. وفي محاولة لإصلاح الاقتصاد وجذب الاستثمار الدولي، عمد الرئيس النيجيري إلى توحيد أسعار الصرف المتعددة وتمكين قوى السوق من تحديد سعر الصرف، مما أدى إلى انخفاض العملة.

المصدر (موقع CNBC Arabia، بتصرّف)

Africa's Largest Economy Is Facing A Crisis.. Currency **Depreciation and Rising Inflation**

Nigeria's economy is facing one of its worst economic crises in years, with annual inflation approaching 30 percent and the currency deteriorating in the event of a free fall. This sparked nationwide anger and protests.

The Nigerian currency hit a new alltime low against the US dollar in both the official and parallel foreign exchange markets, falling to nearly 1,600 against the dollar on the official market from around 900 at the start of the year.

The federal government plans to raise

at least \$10 billion to boost foreign exchange liquidity and stabilize. To reform the economy and attract international investment, the Nigerian president has consolidated multiple exchange rates and enabled market forces to determine the exchange rate, leading to a currency depreciation.

Source (CNBC Arabia Website, Edited)

■ The World Adds \$15 Trillion to Its Debt In 2023





A report by the Institute of International Finance showed that global debt increased by more than \$ 15 trillion in 2023, reaching a new record high of \$ 313 trillion. About 55 percent of this rise originated from mature markets, driven mainly by the United States, France, and Germany. In emerging markets, debt accumulation is mostly concentrated in China, India, and Brazil.

Public governments saw the largest

increases in the value of outstanding debt in US dollars, followed by non-financial companies. Debt outside the financial sector stood at \$244 trillion, which is now more than \$45 trillion above pre-pandemic levels.

Source (Al Khaleej Emirati Newspaper, Edited)

أظهر تقرير صادر عن معهد التمويل الدولي، زيادة الديون العالمية بأكثر من 15 تريليون دولار في 2023، لتصل إلى مستوى قياسى جديد عند 313 تريليون دولار. وقد نشأ حوالى 55 في المئة من هذا الارتفاع من الأسواق الناضجة، مدفوعة بشكل رئيسي بالولايات المتحدة وفرنسا وألمانيا. وفي الأسواق الناشئة، تركز تراكم الديون في الأغلب في الصين والهند والبرازيل

وشهدت الحكومات العامة أكبر الزيادات في

قيمة الديون المستحقة بالدولار الأمريكي، تليها الشركات غير المالية. وبلغت الديون خارج القطاع المالي 244 تريليون دولار، وهو ما يزيد الأن على مستويات ما قبل الوباء بأكثر من 45 تريليون دولار.

المصدر (صحيفة الخليج الإماراتية، بتصرف)

Optimistic International Indicators of Improving the Activity of Arab Labor Markets

According to a report entitled "Employment and Social Prospects in the Arab States – Trends 2024: Promoting Social Justice through a Just Transition", the International Labor Organization (ILO) predicted that the unemployment rate in the Arab region will record a slight decline of 9.8 percent in 2024 from 9.9 percent at the end of last year.

According to the organization's report, the persistence of the high unemployment rate in the region reflects various factors affecting the region's labor markets such as retail, political instability, conflicts, economic crises, weak private sector, and demographic pressures.

Source (Al-Arab Newspaper of London, Edited)

وؤشرات دولية وتفائلة بتحسن نشاط أسواق العول العربية

توقعت منظمة العمل الدولية وفق تقرير حمل عنوان "التشغيل والأفاق الاجتماعية في الدول العربية – اتجاهات 2024: تعزيز العدالة الاجتماعية من خلال انتقال عادل"، أن يسجل معدل البطالة في المنطقة العربية تراجعا طفيفا بنسبة 9.8 في المئة خلال عام 2024 بعدما كان عند 9.9 في المئة بنسبة العام الماضي.

ووفق تقرير المنظمة فإنّ استمرار معدل البطالة المرتفع في المنطقة يعكس عوامل مختلفة تؤثر على أسواق العمل بالمنطقة مثل التجزئة، وعدم الاستقرار السياسي، والصراعات، والأزمات الاقتصادية، وضعف القطاع الخاص، والضغوط الديموغرافية.

المصدر (صحيفة العرب اللندنية، بتصرّف)

